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Fašanková obchůzka 27. 2. 2022
FOTOGALERIE

Město Hluk děkuje organizátorům, fašankové chase, 
muzikantům a krojovaným za přípravu, organizaci a ply-
nulý průběh fašankové obchůzky. Poděkování náleží rov-
něž rodinám, které připravily občerstvení pro fašančáry, 
a  manželům Jelénkovým, kteří se pravidelně dlouhá léta 
starají o fašankovou chasu v závěru obchůzky. V neposled-
ní řadě nesmíme zapomenout na ochotného Jožku Pra-
chaře a Kateřinu Novotnou, kteří každoročně laskavě půj-
čují koně a trpělivě se starají o vůz i jeho průběžně měnící  
se posádku. Děkujeme. 
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Pozvánka na připravované akce
19. 3. Pochod okolo Hlubočku 
22. 3. Vítání jara s písničkou (seniorská beseda) obecní restaurace
25. 3. Domácí hospic Antonínek městská knihovna
26. 3. Shoky & Morthy: Poslední velká akce (film) městské kino
 Ainbo: Hrdinka pralesa (pohádka) městské kino
8. 4. Noc s Andersenem městská knihovna a DDM
10. 4. Malované vajíčko na červenéj šňůrce památkové domky
23. 4. Rodičovský ples sportovní hala
26. 4. Seniorský ples (seniorská beseda) obecní restaurace
30. 4. Hucký bombóz městské kino
1. 5. Už je tu máj (přehlídka DDM) sportovní hala  
6. 5. Školní akademie sportovní hala
8. 5. Pouť jízd králů sv. Antonínek
12. 5. Jaro se Šlágr muzikou sportovní hala
13. 5. Koncert Tublatanka a Argema sportovní hala
24. 5. Máj – lásky čas (seniorská beseda) obecní restaurace
květen Absolventský koncert ZUŠ
31. 5. Mše sv. u sochy panny Marie nad Hlukem 
21. 6. Chystáme sa na slavnosti (seniorská beseda) obecní restaurace
21. 6. Den hudby park u tvrze

Akce mohou být z důvodu aktuální epidemické situace zrušeny.
Podrobné informace naleznete na www.mestohluk.cz

Slovo starosty

ÚVODNÍ SLOVO
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Vážení občané,

je těžké hledat vhodná slova na jarní úvodník letošního 
roku, kdy sice na jedné straně zásadně ustupuje další vlna 
coronaviru a  můžeme po dlouhé době opět zažít společen-
ské a kulturní akce téměř bez omezení, ale na druhé straně 
se k nám již 14 dní dostávají informace z válečné konfliktu na 
Ukrajině. Informace, které snad nenechají nikoho chladným, 
nás všechny nutí sledovat s velkými obavami další vývoj. Rád 
bych vás požádal o  jakoukoliv formu pomoci, neboť nikdo 
z nás v současné chvíli neví, jak celý válečný konflikt skončí 
a jaké důsledky to pro celou Evropu, včetně České republiky, 
přinese. Co dokážeme, je odhadnout, že určitě budeme mu-
set všichni snížit svůj životní standard, který byl před covidem a před válkou na Ukrajině 
i s ohledem na ekonomický stav naší země. 

Současné chování naší společnosti, i té naší v Hluku, se během uplynulých dvou složitých 
let změnilo. Rád bych vám citoval část posledního pastýřského listu otce arcibiskupa Jana 
Graubnera, který velmi dobře popsal současný stav: 

„Svět rozbitý na spousty představ a osobních priorit je v pokušení se hádat a bojovat. Vy-
budování něčeho pozitivního však nelze dosáhnout štěpením a nesmiřitelným bojem, ale jen 
spoluprací. Počítačová kultura nás svádí k vytváření uzavřených skupin a k nesmiřitelným po-
stojům k těm, kteří vidí věci jinak. Všichni jsou specialisty na všechno a nepřekonatelné hranice 
procházejí i některými rodinami. Spory kolem covidu a očkování jsou jen malou ukázkou dale-
ko hlubších problémů společnosti, jakými je například chápání pravdy, o níž si někteří myslí, že 
ji vlastní, či dokonce že ji mohou vytvořit a prosadit mocí své vlastní autority či taktiky. Zatím-
co pravdu můžeme jen pokorně hledat. A nejlepší cestou k jejímu nalezení je, když ji hledáme 
společně. Před léty se uznával jen rozum, a co nebylo vědecké, se posílalo do říše pohádek, jako 
i celé náboženství. Dnes jsme svědky opačného extrému. Rozhodující je subjektivní pocit. A to 
dokonce i u některých vědců. A protože každý cítí věci jinak, hledá se těžko shoda. Abychom 
se pak nehádali příliš, necháme si každý pravdu svou a všechno prohlásíme za relativní, ovšem 
kromě absolutního tvrzení, že všechno je relativní.“  

Kéž vám tato slova aspoň trochu pomůžou provést jarní „restart“ k pokornému nalezení 
pravdy, abychom my Hlučané byli v Hluku opět jednotní, abychom se nezatěžovali věcmi 
zbytečnými pro náš rodinný, společenský, kulturní či sportovní život. Kéž nám připravené 
velké městské investice na tento a  příští rok pomůžou alespoň na chvíli zapomenout na 
všechno negativní, co se kolem nás děje, a máme z toho všichni vnitřní radost, která nás 
může spojovat. Kéž nám letošní Dolňácké slavnosti s jízdou králů pomůžou alespoň na chví-
li zapomenout na každodenní stres a opět nás občerství pokojem a snášenlivostí s druhými. 
Kéž se nám daří být opět Hlučany usměvavými, tak jako byli naši předkové, kteří měli určitě 
podstatně těžší život, ale možná měli pravdu společnou, a proto se jim i snadněji žilo. Na 
závěr tedy mé přání na letošní jaro – buďte vnitřně silní, pak budeme mít sílu i fyzickou a vše 
co nás čeká, překonáme.      

Martin Křižan, starosta 
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Jako každoročně se město Hluk zapo-
jilo do soutěže ve třídění vysloužilých 
elektrozařízení „Sbíráme nejlépe“ vyhla-
šované neziskovou společností ASEKOL. 
Komise hodnotila ve třech kategoriích 
sběr starého elektra odevzdaného od září 
2020 do září 2021 na sběrných dvorech.

V  kategorii obcí do 5000 obyvatel se 
naše město umístilo na první příčce – 
z výsledků vyplývá, že každý občan vytří-

Aktuálně z jednání rady města a zastupitelstva

ZASTUPITELSTVO

dil v průměru 7 kg elektrozařízení.
Soutěž je již tradiční součástí popula-

rizačních aktivit na podporu třídění od-
padů a  předcházení jejich vzniku, které 
probíhají dlouhodobě a  jsou společnou 
aktivitou kraje a  kolektivních systémů 
ASEKOL a ELEKTROWIN.

Město Hluk si tak odneslo nejen prven-
ství, ale také motivační finanční odměnu.

Studie příčných pásů 
v ulici Příčná

Aktivita občanů volajících po omezení 
rychlosti a  průjezdu nákladních vozidel  
v  ulici Příčná je dlouhodobá. Vedení 
města se problematikou zabývalo opako-
vaně, proto oslovilo stavebního projek-
tanta k návrhu řešení zpomalení nájezdu 
i výjezdu do ulice. 

Předpokládá se, že ze strany ulice An-
tonínská bude navržen stavebně vyvýše-
ný práh a omezen vjezd vozidel nad 3,5 t. 
Stále je také otázkou, co s nepřehlednou 
křižovatkou ulic Ostrožská a Příčná. Zde 
je v plánu požádat Centrum dopravního 
výzkumu Brno o  dopravní posouzení 
této nebezpečné křižovatky. 

Tuto dopravní situaci považuje město 
za pilotní projekt. Podobných místo je 
v  Hluku více, např. v  ulici Sadová, Vy-
šehradská a na Starém Láně. Na základě 
výsledků v ulici Příčná bude možné řešit 
kritická místa obdobným způsobem.

Martin Křižan,  
starosta

Rekonstrukce tvrze
Při plánované rekonstrukci tvrze se nijak zásadně nezmění 

její vnější vzhled. Přibudou 4 komíny, které mají funkci odvět-
rání pro vzduchotechniku. Dále se změní pohled z nádvoří na 
střechu nad schodištěm, kde bude instalovaný výtah. Přáním 

všech bylo mít výtah i schodiště až na půdu, aby bylo možné 
půdu někdy v budoucnu aktivněji využívat např. pro trvalé 
muzeum města s možností bezbariérového vstupu.

Martin Křižan,  
starosta

Prvenství ve sběru starého elektra
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Informace o pronájmu prostor k rodinným 
a společenským akcím

Kamerový systém v Hluku

Z důvodu rekonstrukce tvrze není do 28. 2. 2023 možná re-
zervace všech prostorů na tvrzi.

Od 1. 2. 2022 je možné pronajmout si prostory v obecní re-
stauraci a hasičské zbrojnici.

Všechny ceny jsou uvedeny vč. DPH, zahrnují spotřebu elek-
trické energie, vody a  plynu. Doba pronájmu je počítána od 
okamžiku předání obecních prostor do okamžiku zpětného 
převzetí obecních prostor zaměstnancem města Hluk. 

Prostory si můžete objednat osobně v  knihovně na tvrzi 
u paní Romany Jančové nebo můžete využít rezervační systém.

Pro předání pronajatých prostor před a po akci kontaktujte 
paní Jarmilu Pospíškovou – tel. 777 950 778.

Podrobné informace k podmínkám rezervace a platbě nalez-
nete na webových stránkách města v sekci „Rezervační systém“.

Ceník
 Obecní

hospoda
Hasičská
zbrojnice

Pevná sazba za akci (od 10:00 do 9:00 ná-
sledujícího dne)

  

letní sezóna (1. 4. – 30. 9.) 3 000 Kč 2 400 Kč
zimní sezóna (1. 10. – 31. 3.) 4 000 Kč 3 000 Kč
pronájem do 48 h je možný pouze u svateb   
Pronájem do 12 h – sazba za každou za-
počatou hodinu (od 8:00 do 20:00)

  

letní sezóna (1. 4. – 30. 9.) 200 Kč 150 Kč
zimní sezóna (1. 10. – 31. 3.) 300 Kč 200 Kč

Město Hluk aktuálně dokončuje instalaci kamerového systé-
mu. Dohromady bude v tomto systému 5 míst obsazených cel-
kem 8 kamerami. Cílem je zvýšení bezpečnosti obyvatel města, 
chodců, ale i účastníků silničního provozu. Kamerový systém 
bude v průběhu roku doplněn o kamery z koupaliště, popř. ul. 
Sokolské a okolí hřbitova.

Účelem instalace kamerového systému není hlídání chování 
obyvatel, nýbrž podpoření bezpečnosti. Systém není navržen 
jako celodenní monitoring s obsluhou, ovšem v případě potře-
by bude záznam dané situace stažen z úložiště.

Cena celého kamerového systému činí něco přes 0,5 mil. Kč. 
Obsluhou systému jsou pověřeni strážníci městské policie, kteří 
jako jediní mají zákonem povoleno záznam sledovat či s ním 

pracovat. Zkušební doba kamerového systému by měla být 
ukončena do konce března 2022, a od té doby pojede systém 
v ostrém provozu.

Kamerový systém není navržen pro měření okamžité rych-
losti vozidla, ani pro úsekové měření. Od pondělí 14. března 
2022 je významně přetížena křižovatka ul. Hlavní a Hradišťská 
z důvodu stavby průtahu ve městě Kunovice. I zde by měly dvě 
kamery významně pomoci při řešení dopravních kolizí a zvýšit 
bezpečnost především našich školáků.

Martin Křižan, 
starosta

Prostory hasičské zbrojnice

Prostory obecní restaurace

AKTUALITY
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AKTUALITY

Co bude…
V jarních měsících nás čeká několik akcí. Plánujeme se zapo-

jit do akce „Ukliďme Česko“ a uspořádáme sběr starého papíru. 
Dále chceme pro žáky připravit projektové dny. V květnu (6. 5.) 
se můžeme těšit na školní akademii. 

Pomalu nás opouští jednotlivá hygienicko-epidemiologická 
opatření a to nás velice těší. 

ZŠ

Zprávy ze školy

Přípravy na jízdu králů v roce 2022

Co bylo…
V měsíci lednu proběhly dva lyžařské kurzy, pro 7. a 8. roč-

ník. Tentokrát žáci vyrazili do Hostýnských vrchů na sjezdovku 
Troják. Počasí nám přálo, sněhu bylo dostatek a všichni žáci spl-
nili cíl – naučili se lyžovat. 

Dále probíhaly a stále probíhají soutěže a olympiády v růz-
ných předmětech a oborech. Všichni účastníci zasluhují velkou 
pochvalu. Někteří žáci se už zúčastnili dalších postupných kol 
soutěží a často získali velmi pěkná umístění. Děkujeme jim za 
vzornou reprezentaci školy. Další žáky postupová kola teprve 
čekají a my jim přejeme hodně štěstí. 

No konečně po době folklorního utlu-
méní, možná by sa dalo řéct po době šera 
až skoro temna, sa tento rok snád už roz-
máchneme. Možeme rozdýchat násilné 
umlčování našeho vztahu k lidovéj zábavě. 
Období odříkání nám Hlučanom vroze-
ných tužeb a přirozených folklorních vášní 
končí. Chceme a možeme znovu předvést 
sami sobě, rodákom a hostom pestrú stup-
nicu místních lidových zvyklostí. Pro naši 
skupinu pořadatelů a  jezdců zhmotněnú 
předevšeckým v samotnéj jízdě králů.

Pět dlúhých roků trvala přestávka od 
poslední jízdy, od posledních slavností. 
Zvědaví, kolik kluků dojde z minuléj par-
tyje, sme svolávali první schůzku. Bylo 
jasné, a už sme to věděli z náhodných po-
tkávání, že družina v tom složení, které sa 
ukázalo v tak ohromující formě na krojo-
vém plese, nebude stejná. Zamáčkli sme 
slzu, ale né hluboko, protože většina kluků 
chuť jezdit neztratila a  jádro mančaftu je 
pořád při chuti. Ještě dnes, kdy píšu toto 
pojednání, nemáme družinu úplně stabi-

lizovanú, doplnili sme a  doplňujeme od-
chozí jezdce novýma. Hledáme nováčky 
v rodinách, o kterých víme, že by si přáli 
vidět svoje klučiska v  rozvernéj družině 
jízdy králů.

S  potěšením možeme potvrdit, že se 
všeci už těšíme, budeme sa snažit natré-
novat ovládání koní, naučit šohaje, aby 
vyvolávky bylo čut zřetelně, a aby pro vás 
tvořili rýmovačky sami a  bezprostředně, 
tak jak to v Hluku bývalo vždycky zvykem. 
Prostě, aby vás aj nás slavnosti bavily.

Ne jenom jízda samotná, ale aj ostatní 
taneční a hudební krúžky a súbory zapa-
lujú a rozdmýchávajú touhy oblékat si náš 
nádherný kroj, v něm tančit a zpívat tak, 
jak bylo, je a bude po staletí v Hluku dané. 

Proto víme, že sa všeci potkáme v mo-
hutném krojovém průvodě. A  víme aj, 
že ani vy sa nemožete dočkat, až provět-
ráte krojové vybavení ukryté ve skříňách 
a truhlicách.

Za chasu chlapců z jízdy králů možeme 
slúbit, že sa připravíme svědomitě, aby 

zasej bylo vidět pro-
pojéní krásy koní, ba-
revnosti krojů a  růží. 
Potěšíme oko aj vaše 
ucho a to do takovéj sytosti, abyste si ra-
dost mohli nabrat do kapes aj do baťo-
hů na horší časy. Protože radost je cesta 
k uzdravení těla a aj celého společenství.

Při slavnosťách v  Hluku splýváme na 
chvílu ve vzájemném souznění, které je 
čím dál vzácnější. My máme to štěstí, že sa 
k nám formú místních tradic dostává, že je 
stále nacházáme a možeme rozvíjat nejen 
pro potěšení vlastní, ale všeckých hostú, 
kteří nás v týchto okamžikoch uvidí.

Neboť folklor je jednú z cest k uvolně-
ní, uklidnění a úniku z běžného rychlého 
rytmu žití.

Těšíme sa na vás.

Mira Šuránek a Petr Pospíšek.
A aj další mladší pořadatelé, které sme 

sa rozhodli přizvat, aby nás omladili.
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S končící zimou a  snad i pandemickým omezením pomalu 
vítáme jaro a taky více možností pro různé akce. V tuto dobu to 
i v knihovně ožívá.

Bylo moc příjemné, když na svou první knihovnickou 
lekci v rámci projektu Už jsem čtenář – Knížka pro prvňáčka 
2021/2022 přišly v polovině února do knihovny děti z prvních 
tříd. Společné povídání o knihách jsme začali, a  také skončili 
hádankami, děti se seznámily se základními knihovnickými 
pojmy a přečetli jsme si dvě pohádky.

Březen – měsíc čtenářů vždy patří především všem žákům  
z  1. stupně základní školy. Prvních pět ročníků navštíví 
knihovnu na knihovnických lekcích.

Pro dospělé zájemce jsou do konce měsíce března připraveny 
dvě přednášky, a to ve čtvrtek 16. března přijede do knihovny 
paní Semelová, certifikovaná lektorka, která od 17.30 hodin 
seznámí ženy s hormonální jógovou terapií.

Víte, jak funguje Domácí hospic Antonínek? Beseda na toto 
téma se členy jeho týmu se uskuteční v  pátek 25. března od 
17.30 hodin v knihovně.

 „Celý svět je plný zázraků, na které jsme si však zvykli, že je 
nazýváme všedními věcmi“ řekl Hans Christian Andersen

Pohádkový večer a  nocování – Noc s  Andersenem se letos 
uskuteční v pátek 8. dubna 2022. Tuto akci pro děti připravuje 
hlucká knihovna ve spolupráci s  Domem dětí a  mládeže  
v  Hluku. Přihlášku, organizaci a  veškeré informace zjistíte 
osobně v knihovně a v DDM, nebo na webu.

Více o  plánovaných akcích a  nových knihách najdete na 
webových stránkách knihovny: www.hluk.knihovna.cz.

Romana Jančová

Březen – měsíc čtenářů

Pasování na čtenáře žáků 2.A 

Už jsem čtenář, žáci 1.BUž jsem čtenář, žáci 1.A 

 

 

přirozená cesta k harmonizaci hormonální činnosti 
*přirozená cesta k probuzení ženství* 

 
         • zmírňuje projevy menopauzy – návaly horka, výkyvy nálad a další 

         • pomáhá při PMS, bolestivé, silné nebo nepravidelné menstruaci 

         • pomáhá při neplodnosti způsobené hormonální nerovnováhou 

         • zmírňuje emoční symptomy, bolesti hlavy a další „ženské problémy“ 
 

Městská knihovna Hluk 
Vás srdečně zve na přednášku 

 

Hormonální jógová terapie pro ženy 
čtvrtek 17. 3. 2022 od 17,30 hodin v knihovně 

 
O této úžasně promyšlené a fungující sestavě pro ženy bez rozdílu věku Vám 

přijde popovídat certifikovaná lektorka Magda Semelová. 
 

VSTUP ZDARMA 
 

Přihlášky a bližší informace: Magda Semelová, certifikovaná lektorka HJT 
Telefon: +420 739 488 704, e-mail: magdasemelova@seznam.cz 

www.hormonalni-joga.org 
 
 

KNIHOVNA

http://www.hluk.knihovna.cz
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Mateřská škola byla zavřena od čtvrtku 23. prosince 2021  
do neděle 2. ledna 2022. 

Vánoční prázdniny ale utekly jako voda a  všichni jsme se  
3. ledna opět sešli v naší školce. 

Hned ve čtvrtek 6. ledna k nám zavítala vzácná návštěva, Tři 
králové, aby nám popřáli hodně štěstí v novém roce 2022. 

7. ledna jsme se vydali na výstavu do Obecní restaurace, kde  
si děti mohly prohlédnout nejrůznější betlémy.

Jako každý rok, tak i letos jsme navštívili kostel sv. Vavřince. 
Obdivovali jsme krásnou výzdobu i betlém, ze kterého byly děti 
velmi nadšené.

16. 2. jsme ve školce prožili karnevalový den. Pro děti byly 
nachystány nejrůznější úkoly a hry, které plnily ve veselých kos-
týmech. V tento den k nám zavítal i kouzelník. Dětem vyčaroval 
například králíčka nebo holuba a předvedl jim spoustu dalších 
triků.

Po delší pauze bylo našim předškolákům umožněno začít jez-
dit do plavání. A tak se od 15. února každé úterý za hlasitého 
zpěvu odjíždí do aquaparku v Uherském Brodě. Jak začátečníci, 
tak pokročilí si na hodinách plavání přijdou na své. Na děti če-
kají pokaždé nové výzvy, které si naplno užívají. 

Na konci února a začátku března se děti ze 4. a 5. třídy zúčast-
nily projektových dnů, kde měly možnost seznámit se se světem 
elektroniky. S robotem Emilem objevovaly řešení na jednodu-
ché i těžší úkoly, pomocí kterých si rozvíjely své logické myšlení.

Zima je téměř u konce a všichni se těšíme, až budeme spo-
lečně vítat jaro. Také na nové zážitky, které nás ve školce čekají. 
Například 7. 4. se můžeme těšit na hudební vystoupení pana 
Vojkůvky s názvem „Muzikálek“.

Markéta Huspeninová a Lenka Prachařová

Půlrok v mateřské škole
Tak jako vloni, ani letos nás neopouští nejrůznější omezení 

a nařízení. Snažíme se však ze všech sil o to, aby tuto zvláštní 
„covidovou dobu“ vnímaly děti co nejméně a pobyt v mateřské 
škole si co nejvíce užívaly.

Velkou radost jsme měli na začátku září, kdy se konala tradič-
ní akce Z pohádky do pohádky, do které jsme se, jako obvykle, 
zapojili. Děti před školkou čekal hrad, hádanky a  koloběžky, 
protože jsme je vzali do pohádky O princezně Koloběžce I. 

13. září jsme navštívili Výstavu ovoce a zeleniny. Máme tuto 
výstavu rádi, protože si děti mohou prohlédnout mnoho dru-
hů odrůd jablek, rajčat, paprik a další zeleninu a ovoce. Kromě 
toho si děti prohlédly i výstavu včelařů.

Během slunečních dní jsme s dětmi hojně využívali zahradu 
a  na ní nová hrací centra. S  příchodem podzimu tvořily děti 
z přírodnin obydlí pro zahradní skřítky. Také jsme si uspořádali 
soutěž v hrabání listí.

Navštívili jsme Památkové domky, kde se zrovna vařila povi-
dla. Dětem učarovala nejen nádherná vůně, ale také chuť.

Koncem září k nám přijelo Divadlo Sluníčko. Přivezlo nám 
3 krásné pohádky – Dlouhý, Široký a Bystrozraký, Tři prasátka 
a Budulínek.

Na přelomu října a listopadu se děti ze 4. a 5. třídy zúčastnily 
soutěže pro chytré hlavičky Úkoly čmeldy Pepíka. Do druhého 
kola postoupilo 9 dětí. I  s  úkoly tohoto kola si děti poradily.  
Ve třetím kole bude naši školku reprezentovat pět dětí.

16. listopadu nás navštívilo Divadlo Šikulka. Také toto diva-
délko potěšilo děti třemi pohádkami, tentokrát byly zaměřeny 
na prevenci nemoci a osobní hygienu.

Logopedická prevence je u  dětí předškolního věku velmi 
důležitá. O  děti, které mají mírné logopedické nedostatky, se 
starají naše paní učitelky – logopedické preventistky. Výsledky 
své práce konzultují s Mgr. Ivou Chudobovou, která naši školku 
navštívila začátkem listopadu a provedla depistáže.

Tradičně je zájem o  vánoční focení, protože tyto fotografie 
udělají velkou radost u vánočního stromu v mnoha rodinách.

Na pondělí 6. prosince se těšily všechny děti. Přišel k nám na 
návštěvu Mikuláš s andělem a čertem.

A pak přišly Vánoce, a tak není divu, že děti odpočítávaly dny 
do Štědrého dne a doufaly, že najdou pod stromečkem svou vy-
sněnou hračku. Ani školku Ježíšek neobešel, ale protože ví, že je 
o Vánocích školka zavřená, přišel k nám o něco dříve.

ŠKOLSTVÍ
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Okrskové kolo recitační soutěže
Ve středu 23. února 2022 u nás proběhlo okrskové kolo reci-

tační soutěže Dětská scéna 2022. Soutěže se zúčastnilo 42 dětí 
ze základních škol z Hluku, Dolního Němčí a Boršic u Blatnice. 
V  porotě zasedli pedagogové Mgr. Martina Kadlčková, MgA. 
Martin Vrága, Mgr. Markéta Masaříková, bývalá zástupkyně 
hlucké školy Mgr. Milena Šimčíková, vedoucí hlucké knihovny 
paní Romana Jančová a ředitelka domu dětí Mgr. Michaela Hr-
dinová. Děti byly moc šikovné a jejich výkony byly v některých 
kategoriích velmi vyrovnané. Vybrat ty nejlepší bylo opravdu 
hodně těžké. Do okresního kola, které se bude konat 23. 3. 2022 
v  Uherském Hradišti, mohli postoupit pouze dva recitátoři 
z každé kategorie. Postupujícím gratulujeme a držíme palce, aby 
se jim dařilo i v dalším kole. Děkujeme všem účastníkům i čle-
nům poroty, díky nim jsme si užili příjemné dopoledne.

Trampolínky – aktivita i pro dospělé
Od února letošního roku máme v nabídce jumping neboli ská-

kání na trampolínkách pro zájemce z řad dospělých. Je to fitness 
aktivita prováděná na speciálně vyvinutých trampolínách. Zá-
kladem je kombinace rychlých a pomalých skoků, dynamických 
sprintů a silových prvků v kombinaci s balančními prvky, které 
společně tvoří super kardio trénink, u kterého se člověk příjemně 
unaví a zlepší si fyzickou kondici. Jumping je ideální i po zdravot-
ní stránce. Díky měkkým dopadům do výpletu trampolíny jsou 
šetřeny hlavně naše klouby. Pokud byste měli o tuto aktivitu zá-
jem, navštivte naše webové stránky. Můžete se také zastavit osob-
ně na domě dětí, kde vám poskytneme bližší informace.

Účast v projektu Ecology – from 
trend to education

Těsně před začátkem školního roku jsme u nás přivítali dele-
gaci vedoucích pracovníků středisek volného času z celé České 
republiky a Slovenska. Po prohlídce našeho domu dětí jsme při 
příjemném posezení sdíleli zkušenosti a  čerpali nové náměty 
pro naši práci. Dostali jsme nabídku připojit se do projektu 
Erasmus+, což je program EU na podporu vzdělávání, odbor-
né přípravy, mládeže a  sportu v  Evropě. Konkrétně se jedna-
lo o projekt Ecology – from trend to education. Tuto nabídku 
jsme s  radostí přijali. Začátkem března proběhlo ve Zvolenu  
čtyřdenní školení, kterého se zúčastnilo 18 vedoucích pracov-
níků středisek volného času, polovina ze Slovenska a polovina 
z  České republiky. Cílem školení bylo vzdělávat pracovníky 
s mládeží v oblasti ekologie, životního prostředí a klimatu, dále 
jak motivovat a  podporovat mladé lidi, aby se stali aktivními 
členy místní komunity. Rozšířili jsme si také vědomosti a do-
vednosti o nové metody určené pro práci s mládeží.

Michaela Hrdinová

Co je nového v domě dětí

Jarní příměstský tábor
Také o jarních prázdninách byly naše dveře pro děti otevřené. 

Tentokrát jsme pořádali příměstský tábor. Vzhledem k zimnímu 
termínu jsme zvolili téma „Hurá na medvěda“ a celý týden jsme si 
povídali o polárních oblastech. Děti se s námi vydaly na výpravu 
za ledním medvědem a všechny aktivity tomu byly přizpůsobené. 
Nechyběly pokusy, stavba iglú z  cukrových kostek, vědomostní 
kvíz, sportovní aktivity, klasická bojovka, při které si děti prověřily 
své fyzické i logické schopnosti, a samozřejmě spousta dalších ak-
tivit a zábavy. Snažili jsme se trávit co nejvíce času venku a kromě 
toho jsme se vydali i na výlet na Modrou u Velehradu.

Letní tábory
Mimo přípravy do klasických hodin kroužků teď pracujeme 

na sestavování kvalitních programů na letní tábory, které pořá-
dáme. Připravujeme pět táborů, čtyři z nich budou tzv. příměst-
ské (děti dochází každý den ráno na DDM a odpoledne se vrací 
domů) a  jeden pobytový. Skladba letošních táborů je sestave-
na tak, abychom zaujali co největší počet dětí a  každé si na-
šlo ten svůj vysněný tábor. V létě se tak uvidíme na výtvarném 
Divotvorci, na sportovním, na mažoretkovém nebo výletovém 
táboře. A třešničkou bude kouzelný pobytový tábor s Harrym 
Potterem. Tento rok je enormní zájem! Již v první den spuštění 
přihlašování zájemci naplnili hned tři z našich táborů. Moc nás 
tento zájem těší!

ŠKOLSTVÍ
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Dne 15. ledna 2022 uplynulo již 27 let od úmrtí 
pana Antonína Kupce, který by dne 20. března 
2022 oslavil svých 94 let. Děkujeme všem, kdo jste 
ho měli rádi a  spolu s  námi jste mu s  láskou vě-
novali tiché vzpomínky. Manželka Radka a dcera 
Silvie s rodinou.

Dne 1. února 2022 by se dožil 80 let náš tatínek 
a dědeček, pan František Polášek.
Za tichou vzpomínku děkují dcery Ladislava  
a Monika s rodinou.

Dne 20. února 2022 jsme vzpomněli nedožitých  
80 let pana Josefa Hájíčka. Za tichou vzpomínku 
děkuje manželka, syn, vnučka a příbuzní. 

Dne 25. února 2022 jsme vzpomněli 1. smutné 
výročí úmrtí naší maminky, babičky a prababičky, 
paní Marie Malůšové. S láskou a úctou vzpomínají 
dcera a syn s rodinami.

Čas tiše plyne, nelze jej zastavit, ale vzpomínky dál 
v nás budou žít.
Dne 5. března 2022 vzpomeneme 1. výročí úmrtí 
paní Vladimíry Vaculíkové. S láskou v srdci vzpo-
mínají děti s rodinami.

Slunce za hory zašlo, soumrak padá do polí. Srdce 
Tvé věčný spánek našlo, spíš a nic Tě nebolí...
Dne 3. března 2022 uplynulo 10 let, co nás ve svých 
nedožitých 65 letech opustil náš drahý manžel, bra-
tr, otec a dědeček, pan František Štefaník. S láskou 
vzpomíná a za tichou vzpomínku děkuje manželka 
Marie a děti s rodinami.

Dne 6. března 2022 uplynul 1. rok od smrti naší 
maminky, babičky a  prababičky, paní Františky 
Mitáčkové. S láskou vzpomíná dcera, syn s rodina-
mi a všichni, kdo ji měli rádi.

Čas tiše plyne, ale vzpomínka v našich srdcích stále 
žije.
Dne 6. března 2022 by se dožila naše maminka 
a babička, paní Františka Hyblerová, 80 let. S lás-
kou vzpomíná celá rodina.

Čas plyne, jen vzpomínky zůstanou.
Dne 7. března 2022 si připomínáme 
nedožitých 70 let naší maminky, 
paní Marie Svítkové, a  9. břez-
na 2022 nedožitých 73 let našeho 
tatínka, pana Josefa Svítka. Za ti-

chou vzpomínku děkují děti s rodinami.

Rodné brázdy v šíř i dál, co jsem se 
vás naoral…
Dne 12. března 1922 před 100 lety 
se narodil pan Josef Rybnikář, sed-
lák. Vzpomínají syn a dcera s rodi-
nami.

Jen kytičku na hrob můžeme dát 
a s láskou vzpomínat.
Dne 12. března 2022 uplynul  
1 smutný rok, co nás navždy opusti-
la naše maminka, babička a praba-
bička, paní Kristina Šáchová.  

29. dubna 2022 by oslavila 88. narozeniny. 
11. dubna vzpomeneme 51 let od úmrtí našeho tatínka  
Františka Šáchy. Za tichou vzpomínku děkují děti s rodinami.

Už jen kytičku na hrob Ti dát, zapálit svíčku 
a vzpomínat.
Dne 15. března 2022 to bylo 20 let, co nás opus-
til náš tatínek, dědeček a pradědeček, pan Josef 
Prachař. Za tichou vzpomínku děkuje rodina.

Odešli, jak si to osud přál, v našich srdcích a vzpo-
mínkách zůstávají dál. 
21. listopadu 2021 jsme vzpomněli 10. výro-
čí úmrtí našeho milovaného manžela, tatínka 
a dědečka, pana Ludvíka Blahy.

22. března 2022 to bude 9 let, co nás navždy 
opustil náš drahý manžel a tatínek, pan Roman 
Bachan. S  láskou vzpomíná rodina Blahova 
a Bachanova.

Kdo tě znal, vzpomene, kdo tě měl rád, nezapo-
mene.
Dne 14. dubna 2022 vzpomeneme 29. výro-
čí úmrtí paní Antoníny Mitáčkové. Za tichou 
vzpomínku děkuje dcera Marie s rodinou a ro-
dina Slavíkova.

VZPOMÍNKY
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Neplačte, ztište v duši žal, já dobré dílo v žití vy-
konal a po smrti chci klidně spát.
Dne 28. dubna 2022 vzpomeneme 2. smutné 
výročí úmrtí mého manžela, našeho tatínka, 
dědečka a pradědečka, pana Stanislava Macha. 
S  láskou a  úctou vzpomíná manželka Marie, 
dcery a syn s rodinami.

Zastavilo se srdce, klesly její pracovité ruce.
Dne 30. dubna 2022 vzpomeneme nedožité  
90. narozeniny naší maminky, babičky a prababič-
ky, paní Květoslavy Píšťkové. Zároveň 31. března 
2022 tomu bude 9 let, co není mezi námi. Za tichou 
vzpomínku děkují rodiny Píšťkova a Svítkova.

Dne 1. května 2022 vzpomínáme 7. výročí úmrtí 
naší maminky, babičky a prababičky, paní 
Františky Libosvárové. S láskou vzpomínají děti 
s rodinami.

Vydal ses na cestu, kde chodí každý sám, jen dve-
ře vzpomínek nechal jsi dokořán. Kytičku na hrob 
Ti můžeme dát, chviličku postát a tiše vzpomínat.
Dne 3. května 2022 vzpomeneme 10. výročí 
úmrtí mého manžela, pana Vojtěcha  
Huspeniny, jenž by se 22. května 2022 dožil  

75 let. S láskou vzpomíná manželka Alena, dcera, syn a vnuci. 
Děkujeme za tichou vzpomínku.

Utichlo srdce, uběhl čas, vzpomínku v srdcích má 
každý z nás.
Dne 10. ledna 2022 jsme vzpomněli 20. výročí 
úmrtí naší maminky, paní Anny Štefaníkové. 
Za vzpomínku děkují syn, dcery a celá rodina.

Jen kytičku na hrob Ti můžeme dát a s láskou 
vzpomínat.
Dne 6. dubna 2022 vzpomeneme 27. výročí 
úmrtí pana Gustava Škorpíka. Všem, kdo 
si vzpomenou, děkuje manželka Marie a celá 
rodina.

VZPOMÍNKY

NAROZENÍ

Prosinec 2021 
Jakub Rosůlek 
Liliana Nemravová 
Dominika Matušková 

Leden 2022 
Kristián Šabata 
David Bacter 
Elena Křápková 
Kristýna Výmolová 

Únor 2022 
Rozárie Králíková
Kristýna Juříčková
Adam Málek

ÚMRTÍ

Prosinec 2021 
Emilie Horáková 
Marie Pospíšková 
Anna Nováčková 
František Hanáček 
Marie Hrdinová

Leden 2022 
Zdeněk Maluš 
Marie Horehleďová 
Vladislav Šácha 
Josefa Stodůlková 
Anna Juračková 

Únor 2022 
Josefa Haertlová  
Marie Janků 
Jarmila Ryšková 
Ludmila Straňáková 
Josef Mitáček
Marie Kovářová
František Uhlíř

Společenská kronika prosinec 2021 – únor 2022

Statistika obyvatel města Hluk 2021

Počet obyvatel k 31. 12. 2021:   4375 obyvatel (z toho 136 cizinců)

Narození:      42 dětí (24 chlapců, 18 dívek) 
Úmrtí:      54 osob
Přistěhování:     46 osob
Odhlášení:      58 osob
Počet svateb (na území města Hluk):   7 (4 před městským úřadem, 3 před římskokatolickou farností)
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Malí hučtí judist...ky
Náš oddíl judo Hluk se rozhodl zařadit mezi oddíly, které se 

soustředí na tu nejmladší základnu, které se v judu říká bejby, 
mláďata nebo koťata. Jedná se o děti od čtyř let. Tyto děti se při-
rozeně judo učí v té nejjednodušší formě, protože v tomto věku 
si děti chtějí hlavně hrát a ne drilovat. Velká část tréninkového 
času proto patří úpolovým hrám. Hrou se děti učí odbourávat 
strach, překonávat bolest, učí se padat, základům gymnastiky, 
ale také etiky a  chování v  kolektivu. Základem tréninku tedy 
není judo, ale rozvoj dítěte jak po jeho pohybové, tak i po psy-
chické stránce. Z  chování dětí je pak možné poznat úroveň 
předpokladů dítěte k další sportovní činnosti.

Náš oddíl má v současné době deset těchto malých judistů, 
lépe řečeno judistek, protože máme pouze dva kluky. Vypadá 
to, že v tomto věku jsou kluci větší uplakánci a naopak holky se 

projevují jako malé dračice. 
Proto oslovujeme rodiče dalších dětí, kteří by měli zájem vést 

své potomky ke sportu – judo na vás čeká.
Stanislav Krejčiřík, 

SPORT

Bobík cup 2022 ve dnech 8.–9. 1. 2022
Covidová doba zasáhla i  aktivity mládežnického fotbalu, což 

byl velký nedostatek a pro děti také omezení pohybu. Rok 2021 
se zapsal do nejvíce postiženého období minulých let. Takový 
zmar naše generace ani nepamatuje. Proto řada mladých fotba-
listů uvítala uspořádání fotbalového turnaje pro 4 kategorie. Sou-
těžilo se ve 4 kategoriích po 7 zúčastněných mužstev ze širšího 
okolí. Mladší přípravky (děti ročníku 2013–17), starší přípravky 
(2011–12) mladší žáci (2009–10) a starší žáci (2007–08).

V sobotu 8. 1. byla soutěž přípravek. Dopoledne hrály mladší 
přípravky a  turnaj vyhráli chlapci z  Dolního Němčí. Naše pří-
pravka byla na 5. místě. Výsledky našich chlapců: S Ostrožskou 
Lhotou 2:5, s Sk Zlín 1:2, s TJ Nivnice 3:3, s FC Brumov 2:0, s Dol-
ním Němčím 0:0. Sestava chlapců a jednoho děvčete: Fojtík Jo-
sef, Galda Jiří, Horák Max, Klabačka Antonín, Kovačovič David, 
Křapa Jan, Mikéska Lukáš, Minaříková Denisa, Míšek Michael, 
Zalubil Lukáš. Odpoledne hrála starší přípravka a ta skončila až 
na 6. místě. Turnaj vyhráli hoši z Drnovic u Vyškova. Výsledky 
našich chlapců: Hluk – Ostrožská Lhota 5:2, FK Javořina (Bor-
šice u Blatnice, Slavkov, Horní Němčí, Nivnice dohromady) 3:3. 
Slovácko dívky 1:4, FC Brumov 2:3, Drnovice 1:3, Dolní Němčí 
3:4. Sestava našich borců: Štefaník Patrik, Klabačka Jaroslav, Hus-
penina Ondřej (9 branek), Bacter Max, Hanáček Jakub, Zemek 

Tomáš, Chytil Eliáš, Machala Václav, Mikéska Lukáš.
V neděli 9. 1. 2022 hráli mladší a starší žáci. Dopoledne hráli 

mladší a turnaj vyhrály Jaroslavice u Zlína. Naši chlapci skončili 
na 4. místě. Výsledky našeho mužstva. Hluk – Ostrožská Lhota 
5:1. Smržice u Prostějova 0:2, Jaroslavice 0:0, Slovácko dívky 3:3, 
Březůvky 7:1, Dolní Němčí 3:3. Sestava mužstva: Minařík Tomáš, 
Skuček Vojtěch, Bezděk Jiří, Kurtin Tomáš, Málek Jakub, Novák 
Dominik (z Nového dvora – 6 branek), Obal Dominik, Špaňhel 
Michal, Dohnal Jiří.

Odpoledne hráli starší žáci, kteří turnaj vyhráli zcela suverén-
ně. Získali 18 bodů, dostali jednu branku, a to byla ještě nešťastná 
vlastní. Výsledky mužstva: Hluk – Nivnice 5:0, Dolní Němčí 2:0, 
Smržice 3:1, Slovácko dívky 2:0, Veselí – Strážnice 4:0, Brumov 
1:0. Sestava borců: Obal Rudolf (nejlepší brankář turnaje), Pančík 
Matěj (nejlepší hráč našeho mužstva), Vuk Stamatovič, Hrabalík 
Martin, Slovák Adam, Křiváček Josef (6 branek), Nemrava Dan, 
Havlík Štěpán, Hájek Viktor. Pokud zde někomu schází hlucké 
jména, tak bratři Bočkovi, David a Marián, Blaha Filip, Šantrůček 
Marek, Stašek David a Zlínská Vanesa byli na lyžařském výcviku. 
Trenéři: Hrabalík Aleš, Zlínský Aleš. Doba je taková, že není dětí 
a také opadá zájem o sport, proto v některých vesnicích nemohou 
poskládat mužstvo. Právě ty děti, které se chtějí bavit fotbalem, 
odchází do mužstev, kde je záruka dobrého tréninku a výchovy. 
(Viz spojení Javořiny) Ne na každé vesnici jsou kvalitní trenéři 
mládeže takoví, jaké máme v Hluku. Proto je třeba si vážit pod-
mínek, jaké jsou dosud v Hluku nastaveny. Trend však napovídá, 
že počet dětí, které se budou o sport zajímat, každoročně ubývá. 
A tím ubývá i šikovných a sportovně nadaných dětí. Bude záležet 
na rodičích, aby v budoucnu své potomky ke sportování vedli.

Bobík cup 2022 úspěšně skončil. Tak jako vždy – a rád mládež-
nický sport sponzoruje pan Josef Trubačík, majitel firmy Bobík. 
Organizaci turnaje měli na starosti Bojko Karel a Zlínský Aleš, 
u mikrofonu byl Antonín Zlínský. Jen více takových akcí pro mlá-
dež, tím se podporuje v těle všech lidí zdravý duch.

Antonín Zlínský
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Tomáš Martiš nejlepším sportovcem města
Nejlepším sportovcem města Hluk za rok 2021 je fotbalista 

Tomáš Martiš a  nejlepším sportovním kolektivem armwrest-
ling. Takový je výsledek ankety Sportovec města Hluk za rok 
2021, o  kterém hlasovalo 16 předsedů hluckých sportovních 
oddílů a 12 členů sportovní komise města Hluk.

Tomáš Martiš, pro mnohé fanoušky hlucké kopané jeden 
z nejlepších fotbalistů, který kdy pod hluckou tvrzí hrál, zvítě-
zil s náskokem 15 bodů před druhým Dušanem Tesaříkem (84 
bodů), borcem hluckého oddílu armwrestlingu. Ten nechyběl 
na stupních vítězů ani v jednom z deseti ročníků ankety a svou 
úctyhodnou šňůru 5x bronz, 1x stříbro a 3x zlato rozšířil ten-
tokrát o stříbro. Na třetím místě se umístil Martin Krchňáček, 
dlouhodobě jeden z nejlepších hluckých florbalistů. Získal 75 
bodů a na čtvrté místo odsunul dalšího fotbalistu, který v loň-
ském roce podával vynikající výsledky – Romana Sopůška. Na 
pátém místě se umístil pákař Václav Vaculovič a šestou příčku 
obsadil basketbalista David Šuránek.

Velké drama mezi fotbalem a armwrestlingem, kteří ovládli 
kategorii jednotlivců, se odehrávalo při sčítání bodů v katego-
rii kolektivů. Fotbalové A družstvo mužů se s armwrestlingem 
neustále střídalo ve vedení, až se nakonec z vítězství radovalo 
družstvo armwrestlingu, které fotbalisty porazilo o jeden jediný 
bod. Na třetím místě se umístilo florbalové A družstvo mužů.

„Ocenění v jednotlivcích, ale i našeho celku v kolektivech si ne-
smírně vážím, zvlášť v tak silné konkurenci. Vím, že je velmi těžké 
poměřovat mezi sebou tak odlišné sporty, jako jsou fotbal a ar-
mwrestling, a mám respekt před výsledky Dušana jako jednotliv-

ce, tak celého jejich oddílu, protože vozí po celý rok medaile z celé 
ČR, Evropy a světa. Nám se v loňském roce sezona velmi podaři-
la a jsem rád, že jsem k tomu mohl přispět svými výkony i jako 
jednotlivec,“ ohodnotil ocenění Tomáš Martiš. Vzájemnými 
komplimenty nešetřil ani druhý v pořadí Dušan Tesařík: „Jsem 
nesmírně rád za ocenění v kategorii kolektivů, protože ten loňský 
rok byl pro hlucký armwrestling hodně úspěšný. V  jednotlivcích 
jsem Tomášovi vítězství přál a bylo mně ihned po oznámení no-
minací jasné, že by byla velká nespravedlnost, kdyby nevyhrál on. 
Před jeho individuálními výsledky smekám, titul nejlepšího spor-
tovce města je ve správných rukou.“.

Jelikož aktuální situace související s  nemocí covid-19 neu-
možňovala uspořádat plnohodnotné vyhlášení ankety v  tra-
dičním lednovém termínu na hlucké tvrzi, proběhlo skromné 
vyhlášení v  pátek 18. 2. 2022 v  omezeném počtu devíti osob 
v hlucké pizzerii. Za rok 2021 se neudělovaly ceny v kategorii 
Talentů, Kolektivy – práce s mládeží a rovněž nebyl nikdo uve-
den do Síně slávy hluckého sportu.

Pořadí – jednotlivci
1. Tomáš Martiš (fotbal) 99 bodů
2. Dušan Tesařík (armwrestling) 84 bodů
3. Martin Krchňáček (florbal) 75 bodů
4. Roman Sopůšek (fotbal) 60 bodů
5. Václav Vaculovič (armwrestling) 44 bodů
6. David Šuránek (basketbal) 43 bodů

Pořadí – kolektivy
1. Armwrestling 59 bodů
2. Fotbalové A družstvo mužů 58 bodů
3. Florbalové A družstvo mužů 45 bodů
 
Medailonky – jednotlivci

Tomáš Martiš (fotbal)
Teprve 24letý ofenzivní klenot družstva mužů Spartak Hluk, 
který se po krátké anabázi v Rakousku znovu vrátil do sparta-
kovského dresu.
Ze 13 mistrovských utkání dokázal vsítit 19 branek a s velkým 
náskokem vévodí tabulce střelců celé soutěže.
Dalších 12 branek přidal v přátelských a pohárových utkáních.
Právem se o něj přetahují mužstva hrající o několik tříd výš.
Kromě aktivního hraní se úspěšně věnuje i trénování mladších 
žáků Spartaku Hluk.

Dušan Tesařík (armwrestling)
Reprezentant České republiky, trenér AWC Hluk i české repre-
zentace
Profesionální Pro League Jungement Day – Budapešť: 4. místo
Mistrovství Evropy v Litvě 2021: 2x bronz
Mistrovství České republiky 2021: 2x zlato a 2x stříbro
Světový pohár Budapešť 2021: 1x zlato, 1x stříbro

SPORT
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Martin Krchňáček (florbal)
Dlouholetá opora hluckého florbalového A-týmu se superligo-
vými zkušenostmi.
Jednoznačně lídr hlucké ofenzívy, která patří vůbec k těm nej-
lepším v aktuálním ročníku Národní ligy.
Jedná se o obávaného střelce, ale především vyniká ve hře jako 
špílmachr, který vytváří velké množství brankových příležitos-
tí pro své spoluhráče (především pak pro svého bratra Pavla), 
v neposlední řadě ho zdobí i technická vybavenost a neskutečný 
tah na branku.
V  aktuální sezóně je nejproduktivnějším hráčem Spartaku; 
v rámci celé Národní ligy mu v kanadském bodování patří za 37 
bodů (stejný počet bodů jako první) třetí pozice; mezi nahráva-
či je dokonce s 21 přihrávkami vůbec nejlepší.

Roman Sopůšek (fotbal)
Lídr, kapitán a neúnavný motor mužstva.
V  mládí krátce působil ve třetiligových Otrokovicích a  pak 
dlouhé roky hledal fotbalové štěstí v Rakousku.
Jako střední záložník patří k nejlepším hráčům celé soutěže.
Točí se kolem něj celá hra hluckého áčka.
Nevyčerpatelný fyzický fond, obrovská dynamika a neskutečná 
práce s balonem.
Kromě fotbalu zvládá úspěšně působit i v 2. futsalové lize v dre-
su Tango Hodonín.

Václav Vaculovič (armwrestling)
Reprezentant České republiky
Mistrovství České republiky 2021: 2x zlato
Světový pohár Budapešť 2021: 1x zlato, 1x 6. místo
Český pohár Podivín 2021: 2x zlato

David Šuránek (basketbal)
V  deseti letech malého Davida přivedl starší bratr Michal na 
basketbalový trénink žáků. David byl šikovný, rychlý a poctivý. 
V tréninku byl navíc všestranný sportovec, věnoval se taky fot-
balu a atletice.
Po žákovském a dorosteneckém družstvu se velmi rychle zaby-
dlel mezi dospělými baskeťáky.
Dnes po 22 sezónách předává zkušenosti svým mladším spo-
luhráčům.

Je rychlý obranář, kolem něhož těžko soupeři prochází, a svůj 
výkon vždy vyšperkuje několika úspěšnými hody za trojkovou 
čarou.

Medailonky – kolektivy
Armwrestling
Stále nejúspěšnější klub v České republice, jehož součástí bylo 
v roce 2021 hned 7 reprezentantů.
Mistrovství České republiky: 11x zlato, 5x stříbro, 1x bronz
Světový pohár – Budapešť: 3x zlato, 1x stříbro
Velká cena Podivína – Český pohár: 2x zlato, 3x stříbro
Mistrovství Evropy Litva: 2x bronz, 1x 4. místo, 1x 5. místo

Fotbalové „A“ družstvo mužů
Hlucké áčko navázalo na povedený ročník 2020/2021, který byl 
sice v necelé polovině soutěže přerušen, ale Hluk v něm skončil 
na prvním místě tabulky.
V letošním roce odehrálo celkem 22 zápasů a dokázalo v nich 
vsítit nepřekonatelných 86 branek. Třikrát porazilo i  soupeře 
z vyšších tříd.
Přestože mělo velké problémy s brankáři, kdy dva zápasy museli 
dokonce odchytat hráči, odešlo pouze jednou poraženo.
Diváky bavilo především vysoké vítězství v derby v Kunovicích 
7:0 i rekordní domácí hodové vítězství nad Újezdcem 9:2.
Podzimní část zakončilo na druhém místě za suverénem 
z Osvětiman.
Letošní, bohužel covidem omezený rok patřil rozhodně k nej-
lepším letům za poslední dekádu.

Florbalové „A“ družstvo mužů
Hlučtí florbalisté tradičně předvádějí ofenzivní florbal atraktiv-
ní pro diváky. Ambicí týmu je opětovný postup do bojů play-off 
v rámci Národní ligy, skupiny Východ (3. nejvyšší soutěž v ČR).
Aktuálně jsou hlučtí florbalisté na 10. místě Národní ligy.
Dlouhodobě drží florbalisté Hluku pozici třetího nejvýše hra-
jícího družstva mužů v celém Zlínském kraji, v okrese UH pak 
dominují absolutně.

Karel Bojko

SPORT
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PŘÍRODA

i  faunu Kobylice o  mnoho vzácných druhů, budou uvedeny 
do původního stavu, na temeni kopce se vytvoří původní jámy 
a  vrchol kopce bude opět označený jednoduchou dřevěnou 
rozhlednou. Případné meliorace budou odstraněny. Lokalita 
bude osázena původní flórou a  bude prováděno sečení podle 
pokynů opravdových odborníků na tuto problematiku tak, aby 
se louky co nejdříve vrátily do svého původního stavu a mohly 
tak potěšit laickou i odbornou veřejnost. Doufejme, že vedení 
města použije selský rozum a  bude mít zájem zachránit tuto 
jedinečnou lokalitu. V opačném případě by se měli za zničení 
tohoto unikátního území plně zodpovídat.

Stanislav Krejčiřík

Zachráníme proslulé louky na Kobylici?
Nádherné a  pestré louky Bílých Karpat vždy poutaly 

každého návštěvníka, ať laika, nebo botanika, svou bohatou 
květenou. Takové louky máme přímo za humny Hluku na 
Kobylici. Po necitlivých zásazích v  minulém i  tomto století, 
kdy byl vrchol kopce rozorán, původní jámy zahrabány a byla 
provedena částečná meliorace, byly louky značně ochuzeny 
o  svoji původní flóru a  faunu. Přitom se jedná o  velmi 
vzácné společenstvo původních kavylových stepí a  suchých 
teplomilných širokolistých trávníků. Velké rozšíření kavylu 
a vznik luhových stepí v tomto území byl umožněn součinností 
klimatických a půdních faktorů. Na loukách se kromě kavylu 
vyskytují velmi vzácné orchideje a  byliny, které jsou zapsány 
v  Červené knize ohrožených druhů. Jádrem území je stepní 
louka, kterou prochází terénní zářez s  periodickou vodotečí. 
Také zde vznikla „úprava“ která způsobila více škody jako 
užitku. Reliéf luk je svažitý, převažují svahy jižní, jihovýchodní 
a  jihozápadní orientace. V  půdním pokryvu převládají 
černozemě. Specifickým a  dominantním prvkem na loukách 
jsou solitérní jedinci hrušně polničky a hlohu, bohužel už také 
jsou částečně zlikvidovány. Na rostlinách lze spatřit některé 
naše atraktivní motýly, jako jsou otakárek fenyklový a ovocný, 
modrásek jetelový nebo okáč voňavkový. Vyskytují se zde také 
kudlanka nábožná, slíďák či cikáda chlumní. 

Tyto louky dnes nejsou nijak hospodářsky významné. 
Původní určení luk byly pastviny. V  současnosti neprobíhá 
řádná údržba luk a  louky devastují stále víc. Proto jsme se 
v ČSOP Hluk rozhodli pokusit se zachránit toto území, vrátit 
ho do původního stavu a zachovat tyto vzácné louky pro další 
generace našich dětí. Pozemkový spolek ČSOP Hluk navrhl 
městu, že převezme s  jeho souhlasem celou lokalitu do své 
péče a bude provádět na pozemku správnou údržbu s pomocí 
ČSOP Bílé Karpaty. Rozorané plochy, které připravily flóru 

Matrika, evidence obyvatel Hluk
Matrika a evidence obyvatel se nachází v budově městského úřadu, kancelář číslo 7 (naproti schodů). Kromě 

toho, že si zde můžete vyřídit změnu trvalého pobytu, svatbu nebo ověřit podpis či listinu, nabízí i další služby, 
neboť je kontaktním místem pro CZECH POINT, můžete zde tedy požádat např. o: 
• Výpis z rejstříku trestů
• Výpis z katastru nemovitostí
• Výpis z bodového hodnocení řidiče
• Výpis elektronických receptů pacienta
• Výpis z veřejného rejstříku (obchodní rejstřík aj.)
• Konverzi dokumentů
• Založení datové schránky
• Poskytnutí referenčních údajů z registru obyvatel jiné osobě 

A další služby, které CZECH POINT nabízí.

Otevřeno je každé pondělí a středu od 8.00–11.00 a od 12.00–16.30, ostatní dny dle individuální domluvy na 
telefonním čísle 572 111 307 nebo – mailem na adrese: matrika@mestohluk.cz.

Těšíme se na vás.                                                                                                                             Iveta Remeňová

mailto:matrika@mestohluk.cz
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Informace z farnosti
2. března jsme popeleční středou vstoupili do postní doby, která trvá 40 dní a je ukončena velikonočními svátky. V rámci doby 

postní probíhají v našem kostele vždy v pátek v 16.00 a v neděli ve 14.30 pobožnosti křížové cesty, na které jste srdečně zváni. 

Bohoslužby během Velikonoc budou následující:
•  Zelený čtvrtek (14. dubna 2022) v 18.30 hodin mše sv. sloužena na památku Poslední večeře Pána Ježíše.

•  Velký pátek (15. dubna 2022) v 15.00 pobožnost křížové cesty, 
v 18.30 hodin Velkopáteční obřady.

•  Bílá sobota (16. dubna 2022) 8.00–18.00 bude kostel otevřen k soukromé modlitbě  věřících u Božího hrobu.
 Ve 20.00 mše sv. z velikonoční vigilie, jde o slavnostní bohoslužbu, kterou slavíme Zmrtvýchvstání Ježíše Krista.

• Neděle Zmrtvýchvstání (17. dubna 2022) 8.00 a 10.30 slavnostní mše svatá.

Aktuální informace o bohoslužbách a informace z farnosti najdete na stránkách www.farnosthluk.cz 

Nové brožury o Hluku
Město Hluk vydalo na sklonku roku 2021 dvě brožury úzce spjaté s dějinami našeho města.

Mudrosloví národa hluckého
Sbírka slov, slovních obratů, rčení a  přísloví 

v  Hluku užívaných, ale přesto pomalu mize-
jících vyšla poprvé v roce 2004. Od té doby se 
stala nedílnou součástí mnoha hluckých do-
mácností. 

Autor publikace František Rybnikář dlouhá 
léta zapisoval a sbíral další polozapomenuté vý-
razy a slova, kterými rozšířil druhé vydání své 
publikace.

IMat

Vzpomínky zůstávají
Tak se jmenuje útlá brožura, ve které Emilie 

Morozová sepsala své vzpomínky na dětství, 
rodný Hluk a jeho okolí. Prostřednictvím krát-
kých kapitol se dozvídáme, jak se dříve žilo, co 
lidé jedli, jak se bavili. Autorka popisuje svět 
mizejících hluckých mlýnů, lázní i  některých 
řemesel. Vzpomíná na osobnosti, hlucké muzi-
kanty, ale třeba také na natáčení seriálu Slovácko sa súdí a mnohé 
další.

Jak sama autorka uvádí: cílem vydání je, aby si starší generace 
oživila vzpomínky na mládí a mladé generaci připomenout, jak 
je důležité žít tak, aby bylo ve stáří na co vzpomínat.

Obě knihy je možné zakoupit v Městském informačním centru Hluk. První za 80 Kč, druhou za 100 Kč. 

V rámci Dolňáckých slavností 
proběhne

výstava hlucké výšivky. 
Pokud máte doma starší výšivku a rádi byste 

ji vystavili, přineste ji prosím Janě Mahdalové 
(kadeřnictví vedle prodejny Enapo) k zapůjčení. 

Děkujeme.

FARNOST

http://www.farnosthluk.cz
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Na kole vinohrady Uherskohradišťska 
projede Hlukem

Každý rok pořádá Region Slovácko a  Městské informač-
ní centrum v  Uherském Hradišti na jaře i  na podzim akci  
Na kole vinohrady Uherskohradišťska. Rádi bychom vás in-
formovali, že v sobotu 30. dubna bude peloton cyklistů pro-
jíždět také obcí Hluk.

PŘIPRAVTE SE
NA DALŠÍ
SLUNEČNÍ
SEZÓNU

CHYTŘE
VYMYŠLENÁ 
ÚSPORA

@vobmatcz @VOBMAT Detaily a další informace o produktech najdete na www.vobmat.cz

Dálkové 
ovládání

Senzor pohybu
a stmívání

Jednoduchá montáž a zapojení
bez nutnosti většího zásahu

30 DNÍ 
GARANCE VRÁCENÍ PENĚZ

 

 

Ukliďme 

Naši obec Hluk 

28. 3. -  1. 4. 2022 

Žáci ŽŠ Hluk se zapojí do  
celorepublikové akce  

 
 

 

 

SBĚR STARÉHO 
PAPÍRU 

ZŠ HLUK 

4. a 5. dubna 2022 

Bližší informace budou na 
stránkách školy 
www.zshluk.cz 

 

 
 

INZERCE

Žáci ŽŠ Hluk se zapojí do celorepublikové akce.
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Chov husí na Slovácku 
Podle vyprávění Jiřího Šimčíka napsal Antonín Zlínský

pohoštění a  to formou buchet, případně nějaké sladké gořalky. 
Velký „aldamáš“ se konal vždy po ukončení draní v určité used-
losti, kde se dralo.

Nejvíce husí se chovalo v usedlostech kolem potoka a vodních 
přítoků od lesa Hluboček. V těchto ulicích měli také několik ple-
menných houserů, ke kterým se husy před snáškou vajec den-
ně musely nahánět. Tuto činnost obstarávali odrostlejší školáci 
ještě před odchodem do školy. Odrostlejší školáci také naháněli 
starou husu s housaty hned ráno do potoka a před večerem je 
zase naháněli domů. Do konce 50. let minulého století se chovem 
husí zabývala polovina domácností v Hluku. Většina chovatelů si 
housata odchovávala, ostatní chovatelé housata kupovali buď na 
trzích, nebo v sousedním Vlčnově, kde byl chov husí velmi rozší-
řený. Velké množství hus a housat přivezl na kole nebo na pionýře 
z Vlčnova do Hluku Ludva Dujsík, který pracoval v Autopalu, ale 
jeho vášeň pro chov jakýkoliv zvířat byla v Hluku dobře známá. 
Ludva byl v Hluku v oboru dovážení zvířat číslo jedna, protože na 
kole nebo na pionýře byl schopen dovézt i krávu.

Do 2. světové války bylo možné vidět v Hluku již dospělé husy 
přímo na ulici. V této době pravidelně přicházeli od pohranič-
ních obcí „husaři“, kteří v  příhraničních obcích dospělé husy 
nakupovali. Velké stádo pak hnali po cestách a  v  jednotlivých 
obcích prodávali zájemcům. Pokud měl někdo zájem a  přání 
koupit určité husy, tak je husaři i ze středu stáda přitáhli velkým 
dlouhým hákem. Množství ve stádě bylo 200 husí, někdy i více. 
Automobilový provoz na cestách byl však zanedbatelný a oproti 
dnešní době to byla fantazie klidu. Proto si mohli husaři své stádo 
také honit od dědiny k dědině. Při dnešním provozu na cestách 
a „ohleduplnosti“ řidičů by takové stádo nepřežilo ani jednu ces-
tu do vedlejší vesnice.

Dnešní generace mladých lidí upouští od klasických peřin 
a přikrývek a nahrazuje je syntetickými náplněmi. Údajně to má 
být alergie na husí peří. Jestli je to skutečnost, není asi prokazatel-
né. Spíše bych řekl, že chov a úprava peří je pracná a dnešní doba 
žádá zboží s  nejmenšími náklady. Je však skutečnost, že končí 
dlouhodobá éra chovu husí na dědinách v naší oblasti, a tím také 
využití peří těchto zvířat pro pokrývky a peřiny.

Další lidská činnost, která se vytratila z povědomí lidí, je pěsto-
vání husí. V určité době patřilo pěstování husí a jiné drůbeže pro 
řadu generací v Hluku a jeho okolí k nepostradatelným činnos-
tem. Každý dvůr při stavení byl koncem léta a začátkem podzimu 
zaplněn stádem drůbeže, ke kterému patřilo i několik krásných 
husí. Drůbež na dvoře byla potěšením života každé hospodyňky. 
Také přínos kvalitního jídla v rodině nebyl zanedbatelný. Slepice 
celoročně zásobovaly rodinu čerstvými vejci a v letních měsících 
přibyla na oběd i čerstvě zabitá kuřata. Je samozřejmé, že výkrm 
tehdejší drůbeže byl naprosto jiný, přírodní, a  proto srovnávat 
kvalitu chuti masa s dnešními mraženými kuřaty nejde. Tato ku-
řata patřila k rodině od samého vylíhnutí přes milé žluté kuřát-
ko až po dospělého jedince. Proto byl vztah k pěstování drůbeže 
přírodní a ne umělý, jak je to v dnešní době. V některých hospo-
dářstvích se pro zpestření dvora pěstovaly různobarevné perličky 
a někde i nádherní pestrobarevní pávi, kteří svým křikem byli 
slyšet na půl vesnice.

Zvláštní a nenahraditelnou úlohu v chování drůbeže pro rodi-
nu měly husy. Husy se zabíjely většinou na podzim, když už ne-
byly žádné zemědělské polní práce. Kromě masa bylo z husí ještě 
velice kvalitní peří, bez kterého by nemohla být ani žádná svatba. 
Každá nevěsta i ženich museli mít výbavu, do které patřila peřina 
a duchna. Husy se v našem kraji před porážkou uzavíraly do ma-
lých ohrad, kterým se v Hluku říkalo „husí sárky“. Tam neměly 
vůbec žádný pohyb. V blízkosti ohrady musela být nádoba s do-
statečným množstvím vody.

Uvězněná husa byla přímo drasticky nacpána pomocí krmítka 
namočenou kukuřicí nebo šlíšky. Toto krmení trvalo cca 14–20 
dní, dokud husa dokázala normálně dýchat. Teprve až začala dý-
chat s otevřeným zobákem, došlo k rychlému zabití. Pro dnešní 
ochránce zvířat by to určitě bylo týrání zvířat. Takto dokrmova-
né husy měly silnou vrstvu podkožního tuku, který se používal 
k mazání krajíců chleba, hlavně pro děti. Pochoutkou pro teh-
dejší populaci byly také husí oškvarky. Špičkovou specialitou pak 
byla „husí játerka“. O tuto pochoutku byl v tehdejší době velký 
zájem v rodinách, které byly dobře situované. Ceny tohoto zboží 
byly pro rodiny, které takto husy chovaly, velmi výhodné. Větši-
na husích jater končila u překupníků, kteří je expedovali svým 
klientům do Uh. Hradiště a také do Zlína a sem tam i některým 
labužníkům přímo v obci. Pro rodiny však větší význam mělo 
kvalitní peří. Ještě v 70. letech minulého století se na vesnici vyrá-
běly peřiny a duchny z pěkného, čistého a kvalitního peří. Pokud 
byla domácnost už dobře vybavena přikrývkami a peřinami, byla 
velká možnost nadrané peří výhodně odprodat. Draní peří, pře-
devším v zimních měsících, představovalo zvláštní společenský 
obřad. Většinou se touto činností zabývaly ženy, a to v různých 
kategoriích podle stáří. Starší generace se při této sedací příle-
žitosti zajímala hlavně o události v obci a svém okolí, případně 
o život v blízkých rodinách. Mladší „drhačky“ měly témata, která 
směřovala k vzájemným nápadníkům. Během večera, a to skoro 
pravidelně, skupiny nápadníků se k  těmto sešlostem vždy do-
stavily za účelem dopravit tu svoji domů. Každý den bylo menší 

VZPOMÍNKOVÉ VYPRÁVĚNÍ
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Český svaz ochránců přírody Hluk a  zemědělské 
družstva Dolňácko, a.s. boří mýty

Vzhledem k tomu, že se na našich stránkách objevují hlavně 
kritické příspěvky na činnost zemědělského družstva Dolňácko, 
a.s. (které se zabývá převážně zemědělskou výrobou a hospoda-
ří na cca 2 000 ha v katastrech Hluk, Boršice u Blatnice, Slavkov 
a  Dolní Němčí), rozhodli jsme se uvést věci na pravou míru. 
Proto jsem oslovil ředitele společnosti pana Ing. Petra Kolůcha 
a položil mu otázky, které se týkají činnosti družstva. Nyní zve-
řejňujeme odpovědi.

1. Tvorba biopásů
Tvorbu biopásů bych rozdělil na zakládání biopásů stálých 

a dočasných. U stálých biopásů narážíme na vlastnickou struk-
turu pozemků. Pokud bychom takový biopás chtěli vytvořit, je 
třeba vlastnictví spodního pozemku, následná výsadba a  rov-
něž dlouhodobá péče. Za takový pozemek však majitel nedo-
stává pachtovné, jen platí daň (nově však může být u krajinných 
prvků požádáno o osvobození od platby daně), což může být 
pro vlastníka problém. Do nákupu pozemků investoval nemalé 
finanční prostředky a očekává, že se mu investice vrátí. Jen sa-
motná každoroční údržba okrajů polí, polních cest či ořez vět-
rolamů je pro nás finančně i časově velmi náročná. Co se týče 
dočasných (jedno či dvouletých) biopásů, ty mohou být krmné 
či nektarodárné. V  Dolňácku využíváme nektarodárné pásy 
svazenky vratičolisté, které rozdělují větších půdní bloky a jsou 
výborným zdrojem pastvy pro včely. 

2. Velikost polí
Obhospodařujeme 1 930 ha. Největší půdní blok má 104 

ha a  jedná se o pastevní areál v k. ú. Boršice u Blatnice, tedy 
jde o trvalý travní porost. Největší půdní blok orné půdy jsou 
Miliové v k. ú. Hluk se 68 hektary. Celkově obhospodařujeme 
94 půdních bloků. Z toho plyne, že průměrná velikost půdní-
ho bloku v Dolňácku činí 20,5 ha. To nám nepřijde nijak dra-
matické. Navíc musíme nově půdní bloky nad 30 ha rozdělit. 
Buď osetím dvou různých plodin, nebo stejnou plodinu oddělit 
pásem předepsané plodiny. Jak bylo výše uvedeno, používáme 
nektarodárný pás svazenky vratičolisté. 

3. Hloubka orby (10, 30, 50 nebo 100 cm?)
V  Dolňácku provádíme orbu zejména před pěstováním 

hlubokokořenících plodin (např. cukrovka, vojtěška). Orba je 
základ, ale bohužel jde rovněž o  velmi energeticky náročnou 
operaci, která je na některých půdách (těžké, jílovité, kameni-
té) a  za špatných podmínek téměř nemožná a mnohdy může 
přinést více škod než užitku. Proto doplňujeme orbu tzv. pod-
rýváním, což je hloubkové kypření, které odstraňuje zhutnění, 
výrazně zlepšuje půdní strukturu, provzdušňuje spodní vrstvy 
půdy a zároveň ozdravuje půdu díky následnému vzlínání vláhy.

4. Zhutnění půdy
Aplikace drony je zatím v plenkách, a proto se musíme spolé-

hat na techniku, která stále něco váží. Na jedné straně se stroje 

zvětšují (i když v našem podniku jde velikostně spíše o střední 
řady strojů a nářadí), ale ruku v ruce s  tím se zvětšují i zábě-
ry tažených nářadí. Obecně je zde snaha o co nejnižší utužení 
půdy. Utužení je nesrovnatelně nižší, než bylo před 20, 30 lety, 
kdy záběry jednotlivých souprav byly poloviční a  měrný tlak 
pneumatik výrazně vyšší. Utužená půda nám nedá výnos, jeli-
kož není schopná přijímat vodu, není provzdušněná atd. Proto 
děláme, co je v našich silách, abychom omezili utužení na mi-
nimum. V tomto případě je zmenšování půdních bloků kontra-
produktivní z důvodu vyšších pojezdů. 

5. Vodní eroze
Vodní erozi se snažíme předcházet, i když je to někdy těžké. 

Pokud spadne za hodinu 50 mm srážek, tak můžete dělat cokoli, 
mít na poli naseto cokoli, a stejně erozi nezabráníte. U erozně 
ohrožených pozemků nepěstujeme širokořádkové plodiny (ku-
kuřice, cukrovka apod.). Ořeme, podrýváme po vrstevnicích 
(kde to jde), abychom minimalizovali riziko eroze. Je také třeba 
rozlišit erozi od přerušených meliorací. Ty už bohužel (pro ně-
koho bohudík) dosluhují, někde se propadají, a tak vznikají zří-
dla, která následně vytvářejí erozní drážky. Na erozních pozem-
cích rovněž sejeme po vrstevnicích, rozdělujeme je různými 
plodinami, vkládáme biopásy. Našim cílem je půdu před erozí 
ochránit. Nepřejeme si, aby nám úrodná půda mizela v poto-
cích či ohrožovala zastavěné oblasti.

6. Hnojení
Jsme kritizováni, že málo hnojíme organickými hnojivy a pre-

ferujeme hnojiva umělá. Na dusíku, fosforu, draslíku či jiných 
prvcích mně nepřijde nic umělého. Ano, jejich výroba, zvláště 
dusíku, je energeticky náročná. Tudíž ne příliš ekologická. Rov-
něž zdroje fosforu jsou omezené, a  to může být do budoucna 
problém. Proto se snažíme vracet co nejvíce organické hmoty, 
zejména v podobě slámy a posklizňových zbytků, zpět do půdy. 
Na její rozložení je však potřeba dusík a  ten musíme dodat. 
Rozhodně ho ale neházíme, jak se nám zlíbí, a musíme splňo-
vat předepsaná maximální množství, aby nedocházelo k  jeho 
vyplavování do spodních či povrchových vod. Navíc hnojiva 
jsou velmi, velmi drahá, takže šetříme každou kuličku. Slámu, 
kterou sbíráme, máme jen pro potřebu živočišné výroby v Bor-
šicích u Blatnice. Hnoje máme bohužel málo, jelikož značnou 
část roku (od května do konce října) máme zvířata na pastvě. 
Proto si po sklizni hlavních plodin vypomáháme setím mezi-
plodin na zelené hnojení a také produkcí z naší kompostárny. 

Co se týče postřiků. Dle posledních údajů ÚKZÚZ (období 
2011–2020) došlo k poklesu ve spotřebě účinných látek o celých 
32 %. Pro porovnání jak na tom ČR ve spotřebě hnojiv a pesti-
cidů viz tabulka na konci článku.

7. Změna plodin
Je asi myšleno střídání plodina a osevní postup. Pěstujeme 12 

druhů plodin. Jmenovitě pšenice ozimá, pšenice jarní, ječmen 

ZEMĚDĚLSTVÍ
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ozimý, ječmen jarní, kukuřice, řepa cukrovka, řepka ozimá, 
mák setý, vojtěška, oves jarní, trávy, svazenka vratičolistá. Plus 
směsky meziplodin. Skladba se moc nemění, spíš hektarové za-
stoupení jednotlivých plodin. Obecně jsou speciální a  krmné 
plodiny na ústupu vzhledem k nižšímu zastoupení živočišné vý-
roby, náročnosti jejich pěstování, sklizni a následnému prodeji. 
Není to o pohodlnosti zemědělců, ale spíše o zoufalství a snaze 
udržet se ekonomicky v chodu. Dnešní ceny prasat či mléka jsou 
tristní a sehnat pracovníka do živočišné výroby (neřkuli k pra-
satům) je téměř nemožné. Tato pracovní díra se lepí pomocí 
zahraničních pracovníků z  Ukrajiny, Rumunska či Bulharska. 
Ale to není dlouhodobé řešení. Spousta podniků (velkých, jeli-
kož 90 % produkce ŽV pochází z velkých podniků) „dotuje“ ŽV 
z rostlinné výroby, doufajíce, že se situace zlepší. Ale jak dlouho 
to ještě ustojí? Je to škoda. Jedná se většinou o špičkové chovy 
s vysokou produktivitou, genetikou a zdravotním stavem. Plně 
srovnatelné se zahraničními chovy. Okolní státy EU jsou schop-
ny, díky různým podpůrným dotačním řešením na národní 
úrovni, svoje chovy podpořit a pomoci jim přežít. Jsou si totiž 
vědomi toho, že pokud se jednou chovy zruší, nikdo už je zno-
vu nerozjede. Nová česká vláda a nový pan ministr zemědělství 
nám moc nepomáhají. Bohužel mají jiné politické priority, dané 
názorem většinové části voličů na střední a  velké zemědělské 
podniky. A to bez absolutní znalosti problematiky, což ale v této 
dezinformační době není na překážku. 

8. Zadržování vody
Jak bylo výše uvedeno, zadržování vody v půdním profilu je 

nesmírně důležité, zvláště v posledních suchých letech. Kromě 

zimního období, kdy je výpar nejnižší, vytváříme na pozemcích 
co nejdelší pokryv kulturní plodinou či meziplodinou. V tom-
to ohledu dominuje řepka ozimá, která pole pokrývá skoro  
11 měsíců v roce. 

9. Rozložení osevních ploch
Jde o klasické osevní postupy, kdy se dodržují zásady střídá-

ní plodin. Řepka ozimá či řepa cukrovka se například pěstují 
na jednom pozemku 1 x za 4–5 let (kvůli škůdcům, plevelům, 
omezeným možnostem použití postřiků atd.). Střídají se hlubo-
kokořenící a mělcekořenící plodiny. V rámci možností se snaží-
me střídat plodiny dle agrotechnických zásad. 

10. Biologická aktivita půdy
Biologická aktivita půdy je předpokladem její úrodnosti. 

Hnojení a  agrotechnika jsou prostředky, kterými biologickou 
aktivitu podporujeme a zvyšujeme. Například hnojení dusíkem 
ovlivňuje nejen výnos a kvalitu pěstovaných plodin, ale může 
výrazně působit i  na množství a  aktivitu živých organismů 
v půdě, které následně rozkládají rostlinné zbytky a zpřístupňu-
jí je tak pro následné plodiny. Jedná se o uzavřený řetězec, tak 
důležitý pro správné fungování půdy. 

Děkuji za rozhovor 
Stanislav Krejčiřík

ZEMĚDĚLSTVÍ
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Dolňácké slavnosti s jízdou králů 
30. 6. – 4. 7. 2022 (předběžný program)

Dolňácké slavnosti s jízdou králů  
30. 6. – 4. 7. 2022 

předběžný program 
 
Čtvrtek 30. 6.  
Kostel sv. Vavřince Mše svatá za živé a zemřelé hlucké krále jízdy králů, za jezdce, pořadatele, 

koňáky a zpěváky  
Koncert pěveckého sboru 

 
Pátek 1. 7.  
Park u tvrze Vystoupení dětských folklorních souborů  

Vystoupení FS Okluky  
 Beseda u cimbálu 
Památkové domky Beseda u cimbálu, hraje Horňácká muzika Petra Mičky 
Městský stadion Koncert kapely Hradišťan & Jiřího Pavlici 
Kurty Diskotéka 
 
Sobota 2. 7.  
Základní škola Výstavy (krojů, prací žáků ZUŠ, DDM „Na krála, matičko, na krála“ aj.) 
Tělocvična Výstava „Ornament vyšívaný, malovaný“ 
Park u tvrze Vystoupení FS Soláň – Rožnov pod Radhoštěm 

Koncert skupiny RAK s doprovodem souboru písní a tanců Lužničan z 
Plané nad Lužnicí 

 Taneční zábava, hraje DH Túfaranka  
Památkové domky Malovaný dvůr 
Park u kostela Výstava fotek z knihy fotografií paní Plačkové 
Městský stadion  43. festival dechových hudeb  
 Vystoupení souboru Lúčnica 
Městské kino Výstava krojů, filmy ve smyčce 
Kurty Beseda u cimbálu, hraje CM Falešnica 
Školní dvůr Výstava historických vozidel 
Koste sv. Vavřince Mše svatá 
 
Neděle 3. 7. 
Základní škola Výstavy (krojů, prací žáků ZUŠ, DDM „Na krála, matičko, na krála“ aj.)  
Tělocvična Výstava „Ornament vyšívaný, malovaný“ 
Školní dvůr Výstava historických motorek 
Park u tvrze Vystoupení folklorních souborů  
 Vystoupení Mužských pěveckých sborů  
 Taneční zábava s kapelou VojoDeyl 
Kino Výstava krojů, filmy ve smyčce 
Městem Budíček s DH Šarovec 
Dům krále Žádání o povolení k jízdě králů u rodičů krále 
Park u tvrze Žádání o povolení k jízdě králů u starosty města a průjezd družiny městem 
 Slavnostní průvod folklorních souborů, krojovaného Hluku a jízdy králů od 

křížku u ulice Antonínská na městský stadion 
Městský stadion Hlavní program (režie David Pavlíček) 
 
Pondělí 4. 7. 
Park u tvrze Popravky 
 
 
Změna programu vyhrazena. 

JÍZDA KRÁLŮ
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CHARITA

Mohou se na vás s prosbou o pomoc obrátit i rodiče dětí? 
Určitě ano. V posledních dnech života doprovázíme také děti 

a jejich rodiny. 

Pořádáte nějaké aktivity pro širší veřejnost, kde by se 
s vámi lidé mohli osobně setkat a nezávazně si o vaší činnosti 
povykládat? 

Ano a  rádi. Pořádáme besedy, charitativní běhy, ale také 
například tradiční drakiádu, mše svaté s  malým agapé na 
poutním místě na Svatém Antonínku, koncerty a  můžete se 
s  námi setkat i  na různých trzích. Vždy je na těchto akcích 
i  prostor pro povídání, sdílení s  těmi, kdo se chtějí dozvědět 
více. Bohužel ani v roce 2022 nikdy nevíme, jak s našimi plány 
„zatočí“ pandemie covid-19 a s ní spjatá epidemická opatření.

Lenka Fojtíková

Koho rozhovor zaujal a měl by zájem dozvědět se o chodu 
domácího hospice více, může se 25. 3. v 17.30 hod. zúčastnit 
v  hlucké knihovně besedy se zdravotní sestrou Marií 
Križalkovičou, která je členkou hospicového týmu. Na besedě 
s ní bude rozmlouvat redaktorka Katolického týdeníku Lenka 
Fojtíková.

Kontakty: 
Radek Nohál
Domácí hospic Antonínek
vedoucí

Charita Uherské Hradiště 
Velehradská třída 247, 686 01 Uherské Hradiště
tel: 731 680 347 
e-mail: radek.nohal@uhradiste.charita.cz

www.uhradiste.charita.cz
www.hospicantoninek.cz

Domácí hospic Antonínek pomáhá i dětem
Za dobu své existence pomohl Domácí hospic Antonínek, 

jehož provoz zajišťují Charita Uherské Hradiště a  Charita 
Uherský Brod, 250 rodinám. Ne každý ví, jaké služby mohou 
využít, proto jsme se s několika dotazy obrátili na vedoucího 
hospice Radka Nohála. 

Možná ještě stále ne všichni vědí, kdo vás může požádat 
o pomoc. Musí to být nemocný, nebo vás může kontaktovat 
někdo z jeho rodiny? 

O  pomoc se na nás mohou obrátit, jak sami nemocní, tak 
i  členové jejich rodin. Kontaktovat nás ale mohou třeba také 
praktičtí (obvodní) lékaři nebo zdravotníci pracující v dalších 
zdravotnických zařízeních. 

A co následuje poté?
Následuje osobní setkání či telefonická konzultace. 

Navrhneme, že za nemocným a jeho rodinou přijedou pracovníci 
našeho hospice domů a vše probereme osobně. Je samozřejmě 
možné setkat se i v našem sídle Charity v Uherském Hradišti 
nebo Uherském Brodě. Probereme situaci, ve které se nemocný 
a jeho rodina nachází, a nabídneme konkrétní možnost pomoci. 

Co jste schopni vašim klientům nabídnout?
Nabízíme mobilní specializovanou paliativní péči pro 

nemocné v  závěru života, kteří se potýkají s  nepříjemnými 
příznaky, např. bolestí, dušností a dalšími těžkými stavy. Díky 
naší odborné podpoře a  péči může nemocný zůstat doma 
i v případě, že jeho stav je z ošetřovatelského a medicínského 
hlediska nestabilní. Naši lékaři i zdravotní sestry jsou nemocným 
a jejich rodinám k dispozici čtyřiadvacet hodin denně 365 dnů 
v  roce. Zajistíme i  potřebné pomůcky v  podobě speciálních 
lůžek, přenosných toalet, antidekubitních pomůcek, v případě 
potřeby například i  domácí kyslíkovou terapii nebo lineární 
dávkovač léčiv. Vše se odvíjí dle aktuálních potřeb nemocného. 
Snažíme se nemocným, v  závěru života a  také jejich blízkým 
velmi dobře naslouchat a pomoci s tím, co považují za palčivý 
problém. Ne vždy jde jen o bolesti a komplikace týkající se jen 
samotného těla.

Vím, že některé mobilní hospice mají problém se zajištěním 
lékařského týmu. Jak je to u vás?

V současné době máme špičkový tým, který se skládá z lékařů 
s různými specializacemi. Vážíme si toho, že někteří z nich mají 
atestaci v paliativní medicíně. Jsou mezi nimi ale i odborníci 
z  ARO, interny či chirurg. Je výborné, že mohou navzájem 
konzultovat komplikovanější stavy. 

Je podmínkou, aby měl nemocný u  sebe celodenně 
i osobního pečovatele? 

V případě naší péče ano. U nemocného musí být totiž někdo, 
kdo nám zatelefonuje při jakékoliv změně bolesti, dušnosti 
a dalších akutních stavech, s  jejichž zvládnutím přijedeme do 
domácnosti nemocného pomoci. Nemocný sám totiž již často 
samostatného přivolání pomoci schopen není.

http://www.uhradiste.charita.cz
http://www.hospicantoninek.cz
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FOTOGALERIE

Tříkrálová sbírka

V sobotu 8. ledna postávaly na předem určených mís-
tech po celém Hluku skupinky koledníků, kteří vybíra-
li peněžní dary na pomoc potřebným. Tříkrálová sbírka 
je oslavou solidarity, která je v  Hluku každoročně vel-
ká. V  letošním roce malí i  velcí koledníci vykoledovali  
162 639 Kč. Obdivuhodná částka, za kterou náleží dárcům 
poděkování. Výtěžek letošní sbírky použije hradišťská 
Charita na podporu Domácího hospice sv. Antonínek, ob-
novu vozového parku a v průběhu roku na pomoc lidem, 
kteří se ocitnou v nouzi.

IMat
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Kroužky v DDM


